
 

 

 

Acta del Consell Extraordinari de Convivència, Defensa i Protecció dels 
Animals del 04/12/2023. Reunió presencial  

Dia: 4 de desembre 2023 

Hora inici: 18.00 h  

Lloc: Sala Lluís Companys 

 

ASSISTENTS 

REPRESENTANT ENTITAT 

Xavier Patón Gerent Àrea de Mobilitat, Infraestructures i Serveis 
Urbans 

Albert Aixalà  

Carme Maté Direcció dels Drets dels Animals 

Anna Ortonoves Cap Dept. Gestió i Protecció dels Animals 

Francesc Roma Secretari del Consell 

Marc Rojas Departament de Participació 

Gerard Lillo Departament de Participació 

Selma Boufarcha Secretària de Direcció dels Drets dels Animals 

Arnau Vives Representant Grup Municipal JuntsxCat 

Mercedes Font Grup Municipal Popular i consellera de les Corts 

Rosa Mª Estrich Grup Municipal Bé Comú 

Eva Barlabé Grup Municipal Esquerra Republicana 



 

 

Coral Rubio Grup Municipal VOX 

Guille López Barcelona en Comú 

Felipe Martínez Conseller Sant Andreu 

Nuria Murlà  ICAB 

Jordi Indiano Parc zoològic 

Iban Torras GUB 

Francesca Reyes  Sindicatura de Greuges de Barcelona 

Mª Eulàlia Trias Associació d’Amics i Voluntaris del CAACB 

Alexandra Cebamanos Associació d’Amics i Voluntaris del CAACB 

Gemma Segura Associació de Voluntaris Defensa Animal 

Emma Infante Associació de Voluntaris Defensa Animal 

Cristina del Arco Associació per la protecció dels GPP 

Raquel del Arco Associació per la protecció dels GPP 

Rosa Sagués Associació Udols 

Olga Torras Associació animalista LIBERA 

Samuel Leal Associació animalista LIBERA 

Magda Giol Mitjans Barcelona Gat i Gos 

Marta Gumà DEPANA 

Àngela Coll Espai Gos BCN 



 

 

Judit Roda Fundació Silvestre 

Yolanda Van Amersfoort Gats de Gràcia 

Noelia Gómez Gats de Gràcia 

Mª José Mata INTERcids Operadors jurídics 

Isabel Losada Plataforma Gatera Ja 

Esther Sánchez APASAAC 

Montserrat Sánchez APASAAC 

Rosi Carro Zoo segle XXI 

Tere Rodríguez APAEC 

Mercedes Gimeno Convidada 

Jonathan Franco Convidat 

Amanda Mena Convidada 

Lara María Convidada 

Miguel Fernàndez Convidat 

Pau Parés Convidat 

  

 

 

 

 

 



 

 

EXCUSEN  

REPRESENTANT ENTITAT 

Blas Navalón Sarrià-Sant Gervasi 

Sèan Parc de Collserola 

ASBAC  

Àlex Salvador El jardinet dels Gats 

Carla Cornellà FAADA 

Lliga per a la protecció d’animals i plantes de Barcelona 

Montserrat Ubach Fundació Darwin 

Rosi Perea SOS Hurones 

PROGAT Catalunya  

Manuel Cases ADDA 

Carme Méndez FEDAN 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Ordre del dia (proposat per l’entitat sol·licitant d’aquest Consell): 

1. Gestió del voluntariat. 

 

- Conductes d’assetjament d’AMICS I VOLUNTARIS DE LA GOSSERA 

DE BARCELONA (AVGD) i d’alguns dels seus membres.  

- Situació de la nostra entitat ASSOCIACIÓ PER A LA PROTECCIÓ 

DELS GPP (ASSXGPP) 

- Participació , comunicació i diàleg amb les entitats.  

- Necessitat de revisió del Conveni d’adhesió.  

 

2. Gestió deficitària de la situació dels animals, i especialment de la 

situació dels GPP. 

3. Gestió dels recursos del CAACB.  

4. Difusió i gestió fitxes web dels animals trobats/en adopció.  

5. Torn obert de paraula. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

18:05h  Inici de la sessió 

 

1.Gestió del voluntariat. 

Xavier Patón dona començament a la sessió excusant la presència de la 

tinenta i fent un agraïment a l’intendent Jordi Guerrero per la professionalitat 

i entrega durant aquest temps. Dona la benvinguda a Iban Torras, nou 

inspector de la UREP. Per altra banda, dona la benvinguda també a en 

Francesc Roma, nou secretari del Consell i agraeix a l’Albert Aixalà per tota 

la feina encomiable feta durant aquests anys. 

Dona la paraula a les representants de l’Associació per la protecció dels 

GPP’s per fer la seva exposició com a sol·licitants del Consell.  

Cristina del Arco en representació de l’Associació per a la protecció dels 

GPP’s (posa en situació als assistents de la seva situació com a entitat 

col·laboradora del CAACB): al febrer, Anna Ortonoves ens comunica 

l’assistència obligatòria a una reunió per part de la responsable del CAACB 

per uns fets que suposadament hem comès. Anna Ortonoves es nega en 

rotund a detallar-nos quins fets son i al final acabem rebent dues 

notificacions –que ja estaven signades abans de la data de la reunió- on ens 

comunica la nostra “separació com a voluntàries”. Després d’al·legar i de 

passar per serveis jurídics, curiosament, L’Ajuntament canvia la paraula  

«separació» per «sanció» i se’ns diu que hem de fer un curs de formació. 

Aconseguim còpia dels expedients i l’informe on apareix l’Associació 

d’Amics i Voluntaris de la gossera de Barcelona com acusador, reclamant 

accions contra nosaltres i la nostra entitat. És inadmissible que aquesta 

sigui la lamentable solució per part de la Cap de l’OPAB, sense 

mecanismes de mediació que estableixin un escenari democràtic. La gestió 

dels diferents recursos humans del CAACB és ineficient. Sobre la situació 

de la nostra associació, deixeu d’incomplir el conveni de col·laboració entre 

l’entitat i el CAACB. Parlant del conveni d’adhesió, el protocol base no ha 

permès la iniciativa del voluntariat partint del principi de confiança mútua. 

2. Gestió deficitària de la situació dels animals, i especialment de la 

situació dels GPP. 

3. Gestió dels recursos del CAACB.  

Cristina del Arco, exposa els problemes d’interpretació dels llistats de 

passeig dels gossos per part dels voluntaris, que finalment comporten el no 

passeig d’alguns gossos i la frustració dels voluntaris. Per altra banda, 

considera que els recursos disponibles s’han de destinar a contractar 

passejadors per així, poder garantir uns passejos mínims per a qualsevol 



 

 

tipus de gos. No hi ha lloc a substituir el servei de passejadors per un servei 

d’educació canina, que a més aplica el mètode de fer servir dos o més 

persones per treure un sol gos. 

Actualment, gairebé  tots els gossos del CAACB son ja GPP, una clara 

evidència d’aquesta gestió inadequada. En quant al tema de les giàrdies, 

com no fer-vos saber de la nostra desolació i l’impacte que ens suposa 

veure als gossos en quarantena, aïllats i incomunicats durant setmanes i 

fins i tot mesos, i que tot i els amplis recursos econòmics que hi ha invertits, 

no s’aconsegueixi tallar el contagi. Mostra descontent tant per la gestió dels 

recursos com per la manca de manteniment de les instal·lacions (terres 

lliscants i portes i panys de les gàbies que es trenquen i cauen.  

4. Difusió i gestió fitxes web dels animals trobats/en adopció. 

Comenta que qualsevol protectora sense recursos, té a la disposició del 

públic unes fitxes dels seus animals amb una qualitat mínima bàsica en les 

fotos i en la informació oferta, actualitzada i sense que falti cap fitxa de cap 

dels seus animals cosa que el CAACB no té. Igual amb les fires de gossos 

que des de fa temps que s’han deixat de fer.  

5. Torn obert de paraula. 

Alexandra d'Amics i Voluntaris de la gossera de Barcelona: creiem que 

aquest no és un lloc per parlar-ne d'una acusació d'aquesta magnitud. 

Volem deixar clar que la nostra associació té només la tasca de vetllar per 

al benestar dels animals del CAACB. Qualsevol situació que considerem 

que no és adequada, la comuniquem als gestors perquè prenguin les 

mesures que considerin. 

Crec que totes les entitats que col·laborem amb el CAACB tenim les 

mateixes sensacions. Creiem que hi ha una manca important de difusió i 

promoció dels animals del centre, es va mencionar fer una oficina per dur-

ho a terme. El centre actual està completament desfasat, no hi caben els 

gossos, per això s'han de portar a Help Guau on la seva situació és igual o 

pitjor. Hi ha gossos que ja venen de situacions difícils i degut a la gestió del 

CAACB, que no està a l'altura d'aquestes situacions, acaben sent gossos de 

molt difícil adopció i posen en perill tant a voluntaris com a passejadors. Hi 

ha algun pla per aquests individus? És súper important el seguiment 

d'aquests individus una vegada adoptats i en el CAACB és quasi inexistent. 

El problema principal dels gats al CAACB són els gats que no poden pujar a 

la gatera i han de passar mesos en gàbies d'hospitalització. Dins les 

tasques de voluntariat amb els gats no s'inclou la socialització amb aquests. 

Cristina del Arco a Alexandra: Recordar que l’escrit que Amics i Voluntaris 

va enviar deia «us fem arribar escrit referent a l’assetjament de dues 



 

 

persones», o sigui, que el que dius d’ «una acusació d’aquesta magnitud» 

ho puc dir jo, no tu. 

Celebro que ara esteu preocupats per a la gestió del CAACB, però és una 

llàstima per què al febrer vau declinar un escrit per demanar més 

passejadors. 

Alexandra d'Amics i Voluntaris de la gossera de Barcelona: des del 2017 

hem fet molts escrits directament a l'Ajuntament demanant precisament això 

mateix. 

Xavier Patón: a la pandèmia parlàvem amb l'equip d'un binomi que 

funcionava molt bé que era una baixa entrada d'animals i una adopció 

relativament alta. L'últim any ha estat excepcional pel contrari, la situació 

s'ha girat amb una baixa capacitat d'adopcions i una baixa taxa 

d'abandonament. La situació ha canviat i explicarem les raons. Evidentment, 

estem en un punt límit i ens sumem a l'esperança que el nou CAACB pugui 

ser una realitat en la major brevetat possible. Sense unes noves 

instal·lacions hi ha situacions que no seran millorables. 

 Carme Maté fa presentació dels indicadors del CAACB. S’adjunta 

document amb l’acta.  

Coral Rubio assessora jurídica del Grup Municipal VOX: m'han commogut 

les intervencions respecte a l'estat dels animals. 

Formula vàries preguntes a les entitats que han intervingut abans: 

1. Considereu que la llei de gossos potencialment perillosos els ha 

estigmatitzat i a propiciat el seu abandonament fent que sigui més difícil 

adoptar-los? 

2. Creieu que a aquests centres es compleix la llei de benestar animal? 

A Carme Maté (en referència a la presentació): 

1. Quan diu que s'ha aconseguit que no hi hagi abandonament durant 3 

mesos, es refereix que l'Ajuntament ha fet alguna cosa per aconseguir-ho o 

simplement s'ha donat el cas? 

2. Saben per què en el 2020 es van adoptar més animals? 

A Madrid està donant bons resultats "la Feria de la Adopción" on es porten 

els gossos que puguin ser adoptats, potser es pot plantejar fer-ho a 

Barcelona. 

Cristina del Arco: l'associació està apartada de la comunicació amb 

coordinació i no ens assabentem de res. No hi ha cap tipus de comunicació 

i el que rebem per part de la representant de la OPAB és negar l’evidència 



 

 

contínuament i respostes defensives, no estem rebent cap feedback per 

col·laborar en activitats conjuntes ni se’ns està demanant opinió. Ens 

trobem en una situació complicada, ja que no tenim tota la informació, cosa 

que vostès sí. 

Gemma Segura en representació d'Amics i Voluntaris per la Defensa dels 

Animals: crec que us esteu rient de nosaltres, han vingut companyes a 

exposar el que no està funcionant i ens doneu números que ja sabem. Fa 

anys que demanem solucions, en teoria tenim més recursos i continuem 

amb una gestió nefasta. La solució no és posar un centre nou si segueix 

havent-hi una gestió com la que hi ha. 

Àngela Coll en representació d'Espai Gos: tenim un pressupost per recordar 

que hem de recollir els excrements del gos, però no tenim diners per fer 

campanyes d'adopció? Recordar als partits que això és un espai on les 

entitats podem decidir i que ells tenen molts altres espais per a poder parlar. 

Montse Sánchez en representació de l'Associació APASAAC: l'Ajuntament 

no pot delegar en els voluntaris la responsabilitat del benestar dels animals 

custodiats al Centre d'Acollida. L'Ajuntament és el responsable de vetllar pel 

benestar d'aquests animals en tots els seus àmbits. Als gossos que porten 

dies sense sortir, els hi va empitjorant el caràcter posant en risc als 

passejadors i dificultant així la seva adopció. 

Mostra preocupació pels sistemes de seguretat del CAACB comentant que 

ni la persona que està encarregada de la vigilància en el torn de nit és 

personal de seguretat. La persona no té ni els recursos ni la formació per fer 

front a l'entrada d'un individu que vulgui emportar-se a un gos. Hi ha molts 

gossos decomissats, si una persona vol entrar a robar gossos, té molta 

facilitat ja que, les gàbies no disposen d'un sistema de seguretat òptim per a 

evitar-ho. 

Jonathan Franco voluntari de l'Associació de GPP's de Barcelona i 

treballador del CAACB: venim a denunciar com la resta d'entitats totes les 

males gestions i falta de recursos, és una vergonya que l'Ajuntament de 

Barcelona tingui la gossera en aquestes condicions. Portem 11 dies de vaga 

i sembla que no se'ns escolta. 

Rosi Carro en representació de la Plataforma ZOO XXI: segons ha 

comentat la Carme Maté hi ha un grup específic per a tractar totes aquestes 

situacions, per les intervencions dels companys entenc que aquest grup no 

deu funcionar. Hi ha algun lloc o espai web on es puguin consultar les 

dades dels individus del CAACB? Les dades que ha exposat la Carme Maté 

estan actualitzades? Em sorprèn que els temps per portar a terme un punt 

destinat a l'adopció sigui tan extens. 



 

 

Cristina del Arco: en referència al gos que va ser robat al CAACB, aquest 

gos es diu Ra i el cas està al Síndic de Greuges. Aquest robatori és un clar 

exemple del caos que hi ha al centre, El gos va ser robat per una persona 

que només es va fer voluntària per poder dur a terme el robatori. Això s’ha 

de corregir ja, els voluntaris no podem anar a fer voluntariat. Es tracta de 

que es mantinguin els voluntaris, no de fer més i més voluntaris. 

Yolanda Van Amersfoort en representació de Gats de Gràcia: no podeu 

donar les xifres sense tenir en compte el treball que fem les entitats, les 

mateixes que estem al carrer cada dia recollint gats i els donant-los en 

adopció. Les xifres estan completament lligades a la feina que fem la resta 

d’entitats.  

Marta Gumà en representació de DEPANA, lamenta una vegada més 

l'absència de la Sra Laia Bonet exposant, que els temes que s'estan tractant 

últimament al Consell són de gran rellevància i requereixen la seva 

presència. El fet de la seva absència és força significatiu. Em sorprèn que 

l’Ajuntament de Barcelona depengui del voluntariat al CAACB quan hauria 

de tenir personal contractat per dur a terme les tasques a fer. 

L’ Ajuntament de Barcelona s’hauria de preguntar el per què ni els animals 

del CCACB estan bé ni els treballadors tampoc ho estan.  

Mª José Mata en representació d'INTERcids: lamento l'absència de la 

tinenta, nosaltres ens adaptem a la data que ens proposeu hauria de fer un 

esforç per estar present. Demana que es donin respostes a les preguntes 

concretes que s'estan fent. Considero que fer un nou centre més gran no 

resoldrà els problemes que s'estan posant de manifest en el Plenari. Quan 

heu exposat les estadístiques, on comenteu que va haver-hi una època de 

moltes adopcions seguida d'una època on van créixer els abandonaments, 

s'ha verificat si els animals que es van abandonar van ser de les adopcions 

prèviament fetes? 

Olga Torras en representació de LIBERA: tot el que s'està parlant avui porta 

dient-se fa molt de temps. S'ha de fer un canvi de gestió del CAACB. Si s'ha 

de substituir la persona que està al capdavant del centre ho heu de fer si no, 

que se li donin unes directrius clares on ella no pugui determinar al seu 

criteri el que es fa i es deixa de fer. Recolza l'opinió de Yolanda van 

Amersfoort en referència a tenir en compte l'activitat de gateres en les 

estadístiques. 

Carme Maté, comenta que en fer l'exposició de les dades no pretenia posar 

cap medalla, és conscient que el treball és en comú entre l'Ajuntament i les 

entitats per arribar a unes xifres baixes d'abandonament i altes en 

adopcions. En referència als comentaris sobre els gats, evidentment es 



 

 

tenen en compte les activitats que porten a terme les entitats gateres, però 

avui se centraven en les xifres del CAACB. 

Considera que sí s'estan posant recursos per a les campanyes d'adopcions 

i recull el suggeriment de les fires d'adopció de Madrid. Estem oberts per 

tots els mitjans perquè els animals que hi ha al CAACB estiguin el menys 

temps possible i en bones condicions. Tenim uns pressupostos i ens 

intentem ajustar als mateixos per a posar-hi recursos allà on més es 

necessiten. Es poden fer ampliacions, però quan es presenten situacions 

absolutament emergents com va ser l'operació "Bitxets". No tinc una visió 

tan negativa de com és la situació del CAACB, crec que quan hi ha 

situacions com les que ens han portat a aquest Plenari, que són més de 

relacions personals, requereixen d'un espai de mediació on ambdues parts 

parlin que no portar-ho a un Consell Extraordinari. 

En resposta a la Rosi Carro sobre el punt de foment de l'adopció al ZOO: el 

projecte executiu que està realitzant el Jordi Indiano conjuntament amb la 

Fundació Biodiversitat, serà una realitat en un o dos anys. No és tan simple 

com posar una caseta d'informació, és un espai on s'explicarà la 

problemàtica amb altres espècies i el seu abandonament no només gats i 

gossos i, un lloc a banda on es fomentarà l'adopció. 

Les xifres dels indicadors per desgràcia no estan automatitzades i només 

estan actualitzades fins al mes d'octubre, no tenim cap inconvenient en 

facilitar aquestes dades. 

En resposta a Mª José sobre els retorns de les adopcions: s'està fent un 

seguiment i hi ha una baixa taxa de retorn d'aquests animals. 

Rosa Sagués en representació d'Udols: no estem parlant de la quantitat 

d'animals sinó de la qualitat de vida. Dirigir un centre és gestionar l'equip 

humà que el forma. 

Isabel Losada en representació de Plataforma Gatera: Em sobta que es 

comenti que hi ha espais de coordinació al CAACB, però justament les 

quatre entitats que col·laboren amb el centre estan aquí exposant que allò 

no funciona i que no se senten recolzades. 

Que hi hagi gossos que no surten en dies a passejar i gats que passen 

mesos a les gàbies és una cosa imperdonable. L'Ajuntament de Barcelona 

està perseguint casos de benestar social i vosaltres esteu fent el mateix, qui 

us intervindrà els animals? Vull agrair a les entitats que fan el voluntariat al 

CAACB per què l'ambient no és agradable. 

Cristina del Arco: referent el tema de la mediació ja us comuniquem que no 

existeix. En el nostre cas particular, la queixa va arribar el dia 13 de febrer, i 

nosaltres el dia 15 estàvem expulsades després de nou anys de voluntariat, 



 

 

i sent responsables d’una de les associacions vinculades. No sé on està 

aquí la mediació. I s’hauria de plantejar molt seriosament. En aquest cas 

ens ha tocat a nosaltres, però un altre dia li pot tocar a un altre. En les actes 

de les reunions de coordinació no s’exposen solucions als problemes que 

es presenten.  

 

Amanda Mena treballadora del CAACB: volia comentar la falta de seguretat 

que hi ha al centre tant per treballadors com per a voluntaris. En els últims 

mesos s'han produït atacs greus a causa del comportament dels animals 

que porten dies sense sortir. Els treballadors hem demanat moltes vegades 

que se'ns afegeixi al nostre llistat de tasques la socialització de gats i no 

se'ns ha escoltat. Avui portem 11 dies en vaga i gerència es nega a seure i 

parlar amb nosaltres. Volem tornar als nostres llocs de treball amb els 

animals en unes condicions dignes tant per a nosaltres com per a ells. 

Ana Mulà en representació del Consell de ciutat: tot el meu suport i 

admiració per als voluntaris del CAACB. S'ha parlat de què molts animals 

provenen d'emergències socials, crec que s'hauria de fer una reflexió, i 

estudiar una mica més aquestes sinergies entre organismes de l'Ajuntament 

per a prevenir i saber, com s'han d'atendre aquestes situacions 

excepcionals, estaria bé integrar una persona per parlar dels diferents 

Consells per a la coordinació i informació en els temes de drets socials. 

Gemma Segura en representació d'Amics i Voluntaris per la defensa dels 

Animals: Barcelona l'any 2003 va ser un referent pel fet de permetre que no 

es sacrifiquessin els animals. Fa temps que demanem l'esterilització 

obligatòria, amb l'esterilització potser no necessitarem un CAACB de grans 

dimensions i amb un més reduït ja en tindrem prou. Sense l'esterilització 

obligatòria, el nou CAACB que es pretén construir, quedarà obsolet i s'haurà 

de fer un encara més gran perquè no hi cabran els animals. 

Xavier Patón, hem pres nota de tot el que s'ha dit, prendrem les mesures que 
corresponguin o que se'ns indiqui que hem de prendre. 

Francesc Roma comenta que arribarà un correu per proposar els temes per al 
pròxim Consell Ordinari i un altre, per dur a terme unes entrevistes amb les 
entitats per valorar quin nou impuls poden donar al Consell des del 
Departament de Participació. Per altra banda, informa que gairebé tenen 
preparada la plataforma Decidim on es penjarà tota la informació que es genera 
al Consell. 

Al finalitzar la sessió, Francesc Roma llegeix un escrit de dues entitats 
membres, ADDA i FEDAN, en el que excusen la seva absència i comparteixen 
la seva preocupació per les incidències en la gestió del voluntariat del CAACB i 
sobre la paralització cautelar de les obres del nou CAACB. 



 

 

 

 

PETICIONS 

 

Associació per a la protecció dels GPP’s: 

1. Que s’atenguin les recomanacions del Síndic de Barcelona. 
2. Compromís de resposta per escrit a l’exposat sobre la situació de 

l’ASSXGPP i l’incompliment  del conveni de col·laboració. 
3. Que s’atenguin i resolguin amb urgència els assumptes relacionats amb 

l’activitat del voluntariat i del benestar dels animals del CAACB. 
4. Compromís d’atendre el requeriment del Ple de la GAIP. 
5. Atendre adequadament les propostes de millora del funcionament de les 

persones voluntàries del CAACB. 


